



申请代码 (Application Codes)	
接收部门 (Receiving Department)	
收件日期 (Receiving Date)	
接收编号 (Admission No.)	

国家自然科学基金
优秀青年科学基金项目 (海外)
申 请 书

Proposal for National Natural Science Fund for
Excellent Young Scientists Fund Program(Overseas)

(2021版)

申请人 (Principal Investigator) : _____

专业领域 (Area of Specialization) : _____

项目名称 (Title of Proposal) : _____

依托单位 (Host Institution) : _____

单位联系人 (Institution Contact Person) : _____

单位联系电话 (Institution Contact Number) : _____

单位电子邮箱 (Institution email) : _____

单位通讯地址 (Institution Correspondence Address) : _____

邮政编码 (Postal Code) : _____

申报日期 (Date of Application) : _____



一、基本信息 General Information

申请人信息 (Applicant)						
姓名 Full Name	中文或英文 (与提供的有效证件一致)		性别 Gender		国籍 Nationality	(按国别或地区选择)
	英文姓 Last Name	英文名 First Name	民族 Ethnicity		出生日期 Date of Birth	
毕业院校 Graduate School	(国内院校只填中文, 国外院校须先填英文, 后附中文)		专业 Major		学位 Degree	
回国(来华)前任职单位 Name of Employer before returning/coming to China	中文		回国(来华)前专业技术职务 Professional or academic title/rank before returning/coming to China	中文		
	英文			英文		
拟任职单位 Proposed employer	同依托单位		拟任专业技术职务 Proposed professional or academic title/rank			
电话 Telephone No			电子邮箱 E-mail			
个人通讯地址 Personal Correspondence Address						
依托单位信息 (Host Institution)						
名称 Name of Host Institution						
联系人 Institution Contact Person			电子邮箱 E-mail			
电话 Telephone No			网站地址 Website URL			
申请基本信息 (General Information)						
项目名称 Title of Proposal	与封面一致。100字符以内, 写专业方向					
英文名称 Title of Proposal in English	写专业方向					
申请代码 Application Code	在系统中选择		研究方向 Research Fields	在系统中选择		
专业领域 Area of Specialization	数学、物理、化学、环境与地球科学、信息科学、工程科学、材料科学、生命科学、医学、管理科学 (下拉菜单选择)					
所属重点领域 Key Fields	人工智能、量子信息、集成电路、生命健康、脑科学、生物育种、空天科技、深地深海、其他 (下拉菜单选择, 单选或多选均可)					
中文关键词 Keywords	5个关键词, 可选可填					



中文摘要 (Abstract in Chinese)

(重点阐述本人取得的主要学术成绩, 简要陈述拟开展的研究工作。)

字数与2021优青指南要求一致

英文摘要 (Abstract in English)

(In the abstract, you shall focus on the major academic achievements, and briefly describe the research work to be carried out.)

字符数与2021优青指南要求一致



二、教育和工作经历 Education Background and Work Experience

除非特殊说明，请勿删除或改动简历模板中蓝色字体的标题及相应说明文字。

Unless otherwise instructed, please do not delete or change the title or corresponding description in blue color in the CV template.

(一) 教育经历（从大学本科开始，按时间倒序排序；请列出攻读研究生学位阶段导师姓名）：

Education background (starting from undergraduate study and sorted in reverse chronological order; please list the names of your supervisors during postgraduate period)

格式：开始年月至结束年月，国家、机构，院系，学历，研究生导师(仅指攻读硕士和博士研究生学位阶段导师姓名)

Format: Beginning year to Ending year, Country, Institution, Department, Degree, Name of postgraduate supervisor (name of supervisor for Master's and Doctoral degree)

例如：1991-09 至1995-06，中国，北京大学，医学部生物化学系，博士，导师：××

(二) 科研与学术工作经历（按时间倒序排序；如为在站博士后研究人员或曾有博士后研究经历，请列出合作导师姓名）：

Research and academic work experience (in reverse chronological order; if you are a postdoctoral researcher or have postdoctoral research experience, please list the names of the supervisors)

格式：开始年月至结束年月，国家、机构，部门，职称，博士后导师(仅指博士后研究阶段导师姓名)

Format: Start and end months and years, Country, Institution, Department, Professional or academic title/rank, Name of postdoctoral supervisor (name of postdoctoral supervisor)

例如：

(1) 2003-07至现在，中国，中山大学，高分子化学系，副教授

(2) 2003-07至现在，中国，中山大学，高分子化学系，博士后，导师：×××



三、报告正文 Main Body of Proposal

参照以下提纲撰写，要求内容翔实、清晰，层次分明，标题突出。

The proposal shall be written in accordance with the following outline, with informative content, clear structure, and prominent titles.

请勿删除或改动下述提纲标题及括号中的文字。

Please do not delete or change the title of the outline and the words in brackets.

(一) 主要学术成绩 (建议不超过4000字)

Major academic achievements (no more than 4000 words)

着重阐述所取得研究成果的创新性、科学价值及本人贡献等。

In this part, you shall focus on the innovativeness and scientific value of the research results, and your personal contribution.

(二) 全职回国 (来华) 后拟开展的研究工作 (建议不超过

4000字) The research work to be carried out after returning/coming to China full-time(no more than 4000 words)

主要阐述全职回国 (来华) 后主要研究方向和思路、预期目标、团队和科研条件的支撑情况。

In this part, you shall mainly expound the main research direction and ideas, expected goals, team and research conditions after returning/coming to China full-time.

(三) 其他需要说明的问题 Other issues need to be addressed.

1. 申请人同年申请不同类型的国家自然科学基金项目情况 (列明同年申请的其他项目的项目类型、项目名称信息, 并说明与本项目之间的区别与联系)。

The applications of the applicant for different types of NSFC programs in the same year (please list the types of programs and title of proposals submitted in the same year, and explain the difference and connection with this proposal).

2. 申请人是否存在同年申请或者参与申请国家自然科学基金项目的单位不一致的情况 (如存在上述情况, 列明所涉及人员的姓名,



申请或参与申请的其他项目的项目类型、项目名称、单位名称、上述人员在该项目中是申请人还是参与者，并说明单位不一致原因)。

Whether the applicant's host institution is inconsistent with the one indicated in other proposals that he or she submits or participates in applying in the same year (if there is any such inconsistency, please list the names of the personnel involved, the types of programs, titles of proposals, names of host institutions for other projects that you applied or participated in, whether the abovementioned personnel are the applicants or participants in the projects, and explain the reasons for the inconsistency).

3. 申请人是否存在与正在承担的国家自然科学基金项目的单位不一致的情况（如存在上述情况，列明所涉及人员的姓名，正在承担项目的批准号、项目类型、项目名称、单位名称、起止年月，并说明单位不一致原因）。

Whether the applicant's host institution is inconsistent with the one indicated in the NSFC project that he/she is undertaking (if there is any such inconsistency, please list the name of the personnel involved, approval number, type of program, title of proposal, name of host institution, start and end dates of the undertaking project, and explain the reasons for the inconsistency).

4. 申请人教育或工作经历若不连续请说明原因。

If there is any discontinuity in education or work experience, please explain the reason.

5. 其他。 Others.



四、申请人代表性成果 Representative Achievement of applicant

(一) 主持或参加科研项目(课题)情况

(按时间倒序排序, 作为负责人承担的国家级科研项目应全部列出, 10项以内。)

Scientific research projects that the applicant leads or participates in

(In reverse chronological order, all the national-level scientific research projects that the applicant has been leading shall be listed, no more than 10 items.)

格式: 资助机构, 项目类别, 批准号, 名称, 研究起止年月, 获资助金额, 项目状态(已结题或在研等), 主持或参加

Format: Name of funding agencies, Types of the program, Grant number, Name of proposal, Start and End date of the project, Funding amount, Project status (Completed or Ongoing), Lead/participate

(二) 代表性研究成果和学术奖励情况

(请注意: ①投稿阶段的论文不要列出; ②对期刊论文: 应按照论文发表时作者顺序列出全部作者姓名、论文题目、期刊名称、发表年代、卷(期)及起止页码(摘要论文请加以说明); ③对会议论文: 应按照论文发表时作者顺序列出全部作者姓名、论文题目、会议名称(或会议论文集名称及起止页码)、会议地址、会议时间; ④第一/通讯作者的标注: 应与论文正式发表时一致; ⑤所有代表性研究成果和学术奖励中本人姓名加粗显示。)

Representative research achievements and academic awards

(Please note: ① Do not list the papers in the submission stage; ② For Journal Papers: list all the authors' names in the order at the time of publication, paper titles, journal names, publication years, volumes (Issues) and page numbers (please explain the abstract papers); ③ For Conference Papers, list all the authors' names in the order at the time of publication, paper titles, conference titles (or the title and page numbers of the conference proceedings), conference address, and conference time. ④ The marking of the first / corresponding author shall be consistent with the formal publication of the paper; ⑤ The applicant's name shall be bold in all representative research achievements and academic awards.)

按照以下顺序列出: Listed in the following order:

1、代表性论著(包括论文与专著, 合计5项以内)

Representative works (including papers and monographs, please list no more than 5 items in total)

2、已发表的其余论著(按时间倒序排序)

Other published works (in reverse chronological order)



3、论著之外的代表性研究成果和学术奖励（包括专利、会议特邀报告等其他成果和学术奖励，请勿在此处再列论文和专著；合计10项以内）

Representative research achievements and academic awards (including patents, invited conference reports and other achievements and academic awards, please do not list papers and monographs here; please list no more than 10 items in total)

（三）曾使用其他证件信息（申请人应使用唯一身份证件申请项目，曾经使用其他身份证件作为申请人或主要参与者获得过项目资助的，应当在此列明）。

Other identity documents that have been used (applicants shall apply for projects with their unique identity documents, and those who have used other identity documents as applicants or major participants to obtain project funding shall be listed here)

格式：证件类型, 证件号

Format: Type of identity document, Number of the identity document

例如：护照, ××××××××

代表性研究成果和学术奖励的格式如下（仅供规范格式示例使用，不代表排序要求，此部分标题及示例均可删除）：

The format of representative research achievements and academic awards is as follows (only for example of standard format, not for sorting requirements, the title and examples of this part can be deleted):

期刊论文 **Journal Papers**

格式：作者名(本人姓名加粗显示); 论文标题, *期刊名称*, 出版年份, 卷(期):起止页码.

Format: Authors (in bold); Title, *Journal*, Year of publication, Volume (issue): Pages.

示例:

(1) 冯建涛, 陈海峰, 李良超*, ZnTi_{0.6}Fe_{1.4}O₄/膨胀石墨复合物对污染物的吸附-光催化降解活性, 中国科学: 化学, 2015, 45 (10): 1075-1088

(2) Liming Tan#, Kelvin Xi Zhang#, Matthew Y. Pecot, Sonal Nagarkar-Jaiswal, Pei-Tseng Lee, Shin-ya Takemura, Jason M. McEwen, Aljoscha Nern, Shuwa Xu, Wael Tadros, Zhenqing Chen, Kai Zinn, Hugo J. Bellen, Marta Morey*, S. Lawrence Zipursky*, Ig Superfamily Ligand and Receptor Pairs Expressed in Synaptic Partners in *Drosophila*, *Cell*, 2015, 163(7): 1756-1769

会议论文 **Conference Papers**



格式：作者名(本人姓名加粗显示); 论文标题, 会议名称, 会议地址, 起止日期.

Format: Authors (in bold); Title of paper, *Conference name*, Conference address, Start and end date.

示例:

(1) 王刚; 黄丽华; 张成洪; **马建**; 郝金星; 基于案例推理的混合智能系统构造研究, *信息系
统协会中国分会第三届学术年会*, 中国, 武汉市, 2017-12-10至2017-12-13.

(2) Deng Weiwei; **Ma Jian**; Leveraging Heterogeneous Information Network for
Community Recommendation, *38th International Conference on Information Systems (ICIS 2017)*,
Seoul, South Korea, 2017-12-10至2017-12-13.

专著 Monographs

格式：所有作者; 专著名称(章节标题), 出版社, 总字数, 出版年份.

Format: All authors; Monograph title (chapter title), Publisher, Number of words, Year of
publication.

示例：许智宏; **种康**; 植物细胞分化与器官发生, 科学出版社, 420 千字, 2015.

授权发明专利 Authorized invention patents

格式：发明人; 专利名称, 授权时间, 国别, 专利号.

Format: Inventor; Patent name, Time of authorization, Country, Patent number.

示例：王凡; 一种改善营养性贫血的中药组合物及其制备方法, 2014-11-19, 中国,
ZL201210020610.9.

会议特邀学术报告 Invited conference reports

格式：报告人; 报告名称, 会议名称, 会议地址, 会议时间.

Format: Reporter; Name of the report, *Name of Conference*, Conference address, Conference
time.

(1) **郑晓静**; 风沙环境下高雷诺数壁湍流研究, *第八届全国流体力学学术会议*, 中国, 兰州
, 2014-9-18至2015-9-21.

(2) **Jiang Zonglin**; Experiments and Development of Long-test-duration Hypervelocity
Detonation-driven Shock Tunnel, *2014 AIAA Science and Technology Forum and Exposition*,
Paris, France, 2014-1-13至2014-1-17.

其他成果 (请按发表或发布时的格式列出)

**Other Achievements (please list them in the format in which they were
published or published)**

获得学术奖励 Academic awards

格式：获奖人(获奖人排名/获奖人数); 获奖项目名称, 奖励机构及国别, 奖励类别, 奖励等



级, 颁奖年份(所有获奖人名单附后)。

Format: Winners (Individual ranking /total number);Name of award-winning scientific research, Awarding Institute and State, *category of award*, Grade of award, Year (the list of all winners is attached below)

示例: **李兰娟**(1/15); 重症肝病诊治的理论创新与技术突破, 国家科技部, 中国, 国家科学技术进步奖, 一等奖, 2013(**李兰娟**; 郑树森; 陈智; 李君; 王英杰; 徐凯进; 徐骁; 陈瑜; 刁宏燕; 杜维波; 王伟林; 姚航平; 吴健; 曹红翠; 潘小平).

**五、附件信息 List of Attachment**

序号 Serial number	附件类型 Type of attachment	附件名称 Name of attachment	备注 Remarks
1	身份证、护照或其他身份证明材料 ID card, passport or other identity documents		必填项 Required items
2	博士学历学位证书 Doctoral degree certificate		
3	海外任职证明材料 Certifications of overseas employment		
4	工作合同（意向性工作协议） Work contract (Intentional work agreement)		
5	申请人科研诚信承诺书 Letter of Commitment on Scientific Research Integrity of Applicants		
6	依托单位推荐意见 Recommendation of host institutions		
7	主持或参加科研项目（课题）情况 Scientific research projects that you lead or participate		选填项 Optional items
8-1	代表性研究成果（代表性论著） Representative research achievements(representative treatises)		
8-2	代表性研究成果（专利） Representative research achievements (patents)		
8-3	代表性研究成果（担任国际学术组织或国际 学术会议重要职务证明材料） Representative research achievements (evidence of important positions in international academic organizations or international academic conferences)		
8-4	代表性研究成果（国际学术会议特邀报告） Representative research achievements (invited report of International Academic Conference)		
9	学术奖励情况 Academic awards		
10	其他材料 Other materials		



国家自然科学基金优秀青年科学基金项目（海外） 申请人科研诚信承诺书

本人在此郑重承诺：按照项目指南的要求，所申报材料和相关内容真实有效，不存在违背科研诚信要求的行为；在项目申请、评审和执行全过程中，恪守职业规范、科研伦理和科学道德，严格遵守国家自然科学基金委员会的评审规则等各项规定，杜绝可能影响项目评审公正性的行为。

如违背承诺，本人自愿接受国家自然科学基金委员会和相关部门做出的处理决定。

Letter of Commitment on Scientific Research Integrity of Applicants National Natural Science Fund for Excellent Young Scientists Fund Program(Overseas)

I hereby solemnly commit myself to the following: In accordance with the requirements of Guide to Programs, the submitted materials and relevant contents are truthful and valid, and there is no behavior that violates the requirements of scientific research integrity. In the whole process of application, review and implementation of projects, I strictly abide by professional standards, research ethics and scientific ethics, strictly abide by the review rules of the National Natural Science Foundation of China and other provisions, and eliminate any behavior that may affect the fairness of the review of projects.

In case of any breach of the commitment, I will voluntarily accept the decision made by the National Natural Science Foundation of China and relevant departments.

申请人签字 Signature:

日期 Date: 年 月 日

（注：申请时，需要将本页签字后的扫描件作为附件上传。）

Please note that this page should be signed, scanned and uploaded as an attachment.)



国家自然科学基金优秀青年科学基金项目（海外） 依托单位推荐意见

推荐内容	情况说明及意见
推荐理由	
本单位该学科领域的 现有基础	
支持条件	
对申报人的知识产 权纠纷、竞业禁 止、保密约定、兼 职取酬等情况的核 实意见	

单位法人签字：

单位（公章）

年 月 日

（注：申请时，需要将本页签字盖章后的扫描件作为附件上传。）

Please note that this page should be signed, scanned and uploaded as an attachment.)